

PROJECTE DE SANTS
PEL SANTUARI DE
SANTA MARIA DEL
COLLELL ANY MCXCV

JOSEP RENOM · COSTA
ARQUITECTE



PERSPECTIVA

Primiti avimus concedimus benedicti ouam apostolicam
omnibus et singulis qui operam dabant aedificatione
ecclesiae supradictae.

Ex aedibus Vaticaniis die 16^o Februarii 1915

Benedictus PP. XV

—

BUTLUETÍ DEL SANTUARI DE S. ^{TA} MARÍA DEL COLLELL

Octubre de 1916

N.º 5

AMB CENSURA ECLESIÁSTICA



HISTORIA DEL SANTUARIO DE NUESTRA SEÑORA DEL COLLELL DESDE SU ORIGEN Y FUNDACION HASTA EL PRESENTE

por el Rdo. D. José Boera, profesor que fué de este Seminario-Colegio

CAPÍTULO III

Incremento que tomó en el orden temporal el monasterio de Santa María del Collell

*Timete Dominum omnes sancti ejus: quoniam non
est inopia timentibus eum. Psalm. XXXIII-II.*

Temed al Señor todos sus santos: porque no hay
pobreza para los que le temen.

La cosa más pobre al parecer es una comunidad de religiosos que nada tienen en particular, y en común nada poseen; porque siendo muchos para comer, no hay ninguno para ganar: con todo basta que sean religiosos y temerosos de Dios para que no haya pobreza en su casa. Así lo dijo el real profeta: *Temed a Dios todos sus santos: porque no hay pobreza para los que le temen:* y cuando no lo dijera David, el monasterio de Ntra. Sra. del Collell daría testimonio de ello, porque con haberse establecido los monjes en esta Casa con solo las paredes del convento y unas pocas tierras para el mantenimiento de la capilla, bendijoles Dios de tal suerte que fueron muchos los bienes, rentas y provechos que poseían por aquellos tiempos, como lo dicen algunos pergaminos y un libro de contratos, siendo de notar entre otros los siguientes:

Censos de una cabaña sita en San Esteban de Bas, como consta de una acta de donación otorgada en 3 de Octubre de 1198, por consejo de los monjes del monasterio de la Iglesia de Sta. María del Collell siendo Prior Andrés, y con voluntad y consentimiento de Pedro, por la gracia de Dios Abad del convento de Besalú, salvo el directo señorío de la dicha Iglesia del Collell, con prestación de una *canada* de buen vino de censo todos los años en el dia de S. Miguel, y diez huevos en el día de Pascua, y con la *tasca* de pan y vino que se recogiere en dicha cabaña. Este es el documento más antiguo que ha podido encontrarse, en cuyo

concepto hemos especificado las condiciones de dicha infeudación, no por lo que valen, sino por lo que significan.

El manso Soler de Ventatjol, según lo declara una acta pública recibida en poder del discreto Bernardo de Reixach, notario público de la villa de Bañolas, a los 5 de las calendas de Agosto, que se cuenta a los 28 de Julio, de 1257, en la cual Pedro Demas natural de Bañolas, haciendo las cosas abajo escritas con consentimiento de Ermesendis, madre suya, y de abuelos suyos, aprobó y firmó a la Casa del Collell y a Berengario Pou, Prior de ella, perpetuamente todo aquel don y establecimiento alodial que Pedro Demas, abuelo suyo, y Guillerma, consortes, habían hecho en favor de dicha Casa del Collell, y ofrecido en sufragio de sus almas y de sus padres; y también por remedio del alma de otro Pedro Demas, hijo de dichos consortes Pedro y Guillerma, y padre del dicho loador del manso y hores de Soler, que tenían y poseían en la parroquia de San Félix de Ventatjol.

La masía de Rodeja, por la siguiente acta de donación, recibida en poder del dis.^{to} Juan de Reixach, notario rigiendo la notaría pública de Bañolas, de la cual hace fe también el dis.^{to} Bernardo de Reixach, notario de la dicha villa, a cuatro de las nonas de Marzo, que es el día 4 del mes de Marzo, del año 1286, hecha por Armansendis de Rodeja de Ventatjol, hija de Ramón de Carreras de Marlant, la cual definió y remató a Ramón de Faxeda, Prior de Sta María del Collell, y a los suyos perpetuamente toda la masía llamada Rodeja, que Berengaria, madre suya, le había dado y legado junto con todas las tierras de su pertenencia, la cual donación y remisión le hizo por 20 sueldos barceloneses de terno y dos cabas.

La masía de Bellpuix y otras tierras que le pertenecían, como lo dice una acta pública recibida en poder del discreto F..... rigiendo la notaría de San Esteban de Bañolas, el día de las calendas de Diciembre, que se interpreta el primer día de dicho mes, del año 1308, según la cual Ramón de Faxeda, Prior de la Casa y Capilla de Ntra. Sra. del Collell, estableció a Ramón Aulet de la parroquia de Ventatjol y a los suyos perpetuamente, toda aquella masía alodial llamada de Bellpuig que poseía en dicha parroquia, de la cual había hecho donación a dicho Prior Pedro de Bellpuig, hijo de Pedro Collell, por las causas y razones expresadas en dicha acta de definición, recibida en poder de dicho notario en el día y año arriba dichos, con todas las tierras y posesiones propias de dicha masía.

Diezmos y primicias de algunas tierras que se llamaban del Priorato, y finalmente, desde el año 1198 hasta el de 1448 se hallan en diferentes pergaminos y en un libro de contratos unos catorce establecimientos o confirmaciones de ellos pertenecientes al Priorato del Collell, cinco confesiones o cabrevaciones en favor de los Priors, y algunas concordias que fijan ciertos derechos de su pertenencia, algunos de los cuales provechos siguen indicados en el catálogo de los Priors que ponemos a continuación:

**Catálogo de los venerables Priors del Santuario y Priorato
de Ntra. Sra. del Collell, durante el tiempo que
fue monasterio de monjes benitos.**

El primero y más antiguo que ha podido encontrarse es un tal *Andrés*, que era Prior de este Santuario en 1198, como consta de una infeudación de cierta cabaña, sita en la parroquia de San Esteban de Bas, según dejamos dicho arriba.

Prior Bernardo, en cuyo favor Pedro de Carreras de Ventatjol a los 26 de Mayo de 1233, hace cesión señorial que le competía, quedando en cambio libre de un censo que prestaba al Priorato del Collell sobre media parte de una masía de Ventatjol.

Prior Berenguer Pou. En 1257 Pedro Demas, natural de Bañolas, y su madre Ermenseñdis confirman en 28 de Julio del mismo año la donación que su difunto padre hiciera a dicho Prior y a la Casa del Collell de una porción de terreno alodial, sito en la parroquia de San Félix de Ventatjol.

Prior Ramón de Faxeda, a quien Armasendis de Rodeja a los 4 de Marzo de 1286 cede una masía del mismo nombre.

Prior Berengario Miguel de Cervera, el cual suscribe juntamente con Bernardo, abad de Bañolas, una dotación que en 7 de Enero de 1332 hace Raimundo de Bellpuig, de la parroquia de Ventatjol, en favor de su hija Libila.

Prior Pedro Marqués, el cual en 2 de Septiembre de 1350 concede en enfeitisus a Pedro Vidal varias masías de la parroquia de San Martín de Campmajor.

Prior Bernardo de Casademont, quien a los 16 de Agosto de 1369 arrienda las bordas de Rodeja de Pou, parroquia de Ventatjol. Suscriben con el Prior el Abad Francisco, Fray Pedro de Siete-Casas, Fray Pedro Ferrer, etc.

Prior Bernardo de Casademont (de domo superiori), en 1405, como consta de unos arriendos enfitéuticos de las masías de Bellpuig, Pou y Rodeja. Aquí se nota expresamente que el Priorato de Ntra. Sra. del Collell dependía de la abadía de San Pedro de Besalú, cuyo Abad era entonces Dalmacio.

Prior Juan Pelliser, con quien se hicieron varias transacciones sobre diferentes masías en 19 Mayo de 1427.

Prior Bernardo Albanyà. A los 28 de Mayo de 1448 se crearon varios censos en favor del Santuario.

(Continuará)



La devoció a la Mare de Deu del Collell

Al objecte de donar cabuda en aquesta secció a un trevall de reconeixença i agraiement envers nostra Reina, que 'ns ha enviat nostre benvolgut amic el Rvnt. Martiriá Peralta, sospensem per aquest número la continuació de les notes referents a romeries, que anem amb tota cu-ra recullint dels documents del nostre arxiu.

Homenaje de gratitud a la Reina de los Cielos con motivo de la pérdida del vapor "Fernando Poó,"

«¡Madre mía y Reina de todos los santos, Virgen Santísima del Collell!»—decíale un día a aquella excelsa Señora postrado ante una pequeña esigie suya que guardaba en mi poder, y tenía expuesta en el plano de la cómoda de mi camarote.—«Vos sabéis cuales son los motivos que me llevan a emprender de nuevo mis viajes al través de los mares. Sed, pues, mi protectora, Reina mía, y sedlo a la vez de todos mis queridos compañeros de tripulación, de esos cuya dirección espiritual me ha sido confiada: que ninguno perezca, ni sufra en su salud grave detrimiento, víctima de accidentes a que tan expuesto está el hombre en la vida de mar, máxime en los días que estamos hoy atravesando».

Esta era mi oración, acompañada de un pequeño óbolo que para la nueva iglesia de Ntra. Sra. del Collell acababa de ceder de mis háberes.

Cuan acepto sería a María este pequeño obsequio, y cuan bien se dignó escuchar las súplicas de su indigno siervo, puede colegirse de lo ocurrido con motivo del embarrancamiento de nuestro barco el V. *Fernando Poó*, que tuvo lugar la noche del 23 de Junio de este año en el bajo llamado de «Black-Rock» (mar del Joló).

Navegaba el barco a toda velocidad envuelto en las tinieblas de una noche oscura por demás, y a ratos tempestuosa; abríase debajo de nuestros pies un abismo de más de 1000 metros de profundidad; sin luz alguna de barcos que alcanzaran los gemelos a descubrir en el horizonte, ni señales de tierra por ningún lado a donde poder acudir en caso de siniestro—el puerto más cercano, que era «Puerto Princesa», distaba de allí 100 millas;—cuando sentimos de pronto dar el barco dos fuertes sacudidas y parar la máquina casi inmediatamente. Acababa el buque de montarse encima de una roca, roca a la cual hacen culpable los anales de la navegación de la pérdida de varios barcos que, como el nuestro, fueron víctimas de lamentable y funesta equivocación.

Nunca me había encontrado en lance semejante; y así lo natural era que, siquiera los primeros instantes, fueron para mí, como lo fueron para los demás en general, de inquietud y de pánico. Sin embargo no fué

así: antes apretando con valor y confianza contra mi pecho la imagen de María, que en un momento fui a buscar en mi camarote, corrí animoso al puente a ocupar mi puesto y prestar auxilios de salvamento, animando a los demás tripulantes con mi serenidad y mis consejos.

.....

Pasada la noche con más o menos zozobra e inquietud amaneció el nuevo día, día de San Juan; y a la luz de la aurora pudo apreciarse toda la magnitud del peligro que acabábamos de correr aquella noche. El barco, de popa columpiándose sobre la superficie del líquido elemento, mientras que un gran pedazo de proa flotaba en el aire, presentaba en toda su eslora un desnivel de 12 a 14 pies.

Pero no era este el peligro mayor para nosotros. El peligro, como se vió, estaba en que, a pocos metros más al Norte o bien al Sur que llegue a caer el barco al varar, habría dado con el canto seco de una roca, formada de corales, la cual al montarla el barco, o le abre a éste en boquete, o pierde su estabilidad y se tumba, pereciendo todos sin remedio. Y digo que hubiéramos perecido todos, porque no podía ser de otra manera: pues los que hubiesen logrado escapar de las fauces de los tiburones, que en crecido número veíanse por allí merodear, habrían quedado destrozados por las afiladas crestas de las coralinas que cubrían aquella vasta superficie, dejada al descubierto por la bajamar en algunos trechos.

Pero quien desde el cielo guiaba la nave en aquellos supremos instantes supo hallar para su embarrancamiento o varada un punto a propósito, metida en el cual ni corriéran peligro la vidas de sus tribulantes, ni ella sufriese de pronto grave detrimiento. Era el punto de referencia una entrada, en forma de rampa suave, abierta en la misma roca, la cual al cogerla el barco quedó enclavado en ella en forma de cuña, sin tumbarse a babor ni estribor: esto nos salvó.

De aquí que al darse la gente, los pasajeros y los tripulantes, verdadera cuenta de la situación se les oyera exclamar, no una sola vez—sobre todo la gente humilde y sencilla, esa de una manera especial, de ordinario la de mejor buen sentido y menos inficionada en su fondo por las corrientes de una época como la presente, cuya característica son el escepticismo y la incredulidad:—la Providencia veló por nosotros, la Virgen nos ha salvado.

Y cuando abandonado el buque por fuerza mayor, pues las olas embravecidas amenazaban tragárselo por momentos, nos encontramos en Manila; ¡ah! yo he visto a toda esa gente, he visto a mis queridos tripulantes, a una simple indicación de su capellán correr a la iglesia y, allá a los pies del ministro del Señor, confesar humildes sus culpas y recibir con fervor el Pan de los fuertes.

Y he visto más todavía: los he visto, a esos mismos hombres, formados en grandes grupos dirigirse a una iglesia dedicada a la Reina de los Cielos, y allá, de hinojos en tierra, rendir a esta celestial Señora el tri-

buto de gratitud de que se consideraban justamente deudores. ¡Hermoso espectáculo que no podré olvidar todos los días de mi vida!

«Que ninguno perezca» había dicho yo a aquella divina Madre al embarcar en el *Fernando Poó*: «que ninguno perezca» le repetía en aquellos momentos difíciles en que visibles señales de desaliento empezaban a dibujarse en el rostro de mis compañeros. Y una voz dulce y llena de suaves consolaciones al repercutir acá, en el fondo de mi corazón, me contestaba: nó, ninguno perecerá, ni saldrá de ésta lastimado. No podía ser voz semejante más que la voz de la Madre, la Madre del Cielo.

Ahora bien: ya María ha cumplido su palabra y hemos llegado todos sanos y salvos a la patria de nuestros amores. Deber mío será, pues, testificar a mi vez a tan excelsa Señora mi profundo agradecimiento y religioso respeto: es a lo que va destinado precisamente el presente escrito o memoria, si es que se considera digno de ser publicado.

Para terminarlo sólo una palabra tengo que decir: palabra que envuelve en sí todo un poema.

¡Viva María, nuestra protectora! *¡Regina del Collell, bendita seas!*

EL CAPELLÁN DEL V. *Fernando Poó*.

Septiembre de 1916.



CRÓNICA DEL COLLELL

Impresió.—No sabíem pas donar començ a aquesta trimestral crònica sens abans fer ressaltar una nota que ella sola reflexa la intensitat de' vida de nostre santuari. Que 'l ressorgiment de l'amor envers nostra Madona, es cada dia més vigorós i més ferm, ho veu tot-hom. Mes, ningú pot dir-ho com nosaltres que tenim la sort de *vigilare ad fores suas quotidie*, que soms ditxosos, segons expressió del Sabi, custodiant a tant excelsa Reina. No havíem pas vist mai un estiu de tanta concurrencia de visitants com el que ha finit. Es que Santa Maria del Collell te cada dia més aimants i entussiastes, i sens dubte que així serà perqué en els destins de la Providència haurá arribat la hora en que la Regina del Collell ha d'exercir la realesa i sobiranía que de dret li pertoca sobre tants i tants devots i fills com te escampats per tota la terra catalana. Lloat sia Deu que així beneixeix aquest casal, i tot sia a sa major glòria i be dels devots de nostra Madona.

Visitants il·lustres.—El dia 2 de Septembre teníem l'honor d'hostatjar, encare que per poques hores, amb greu sentiment nostre, al Ilm. i Rvd. Dr. D. Ramón Guillamet, bisbe de Córdoba, acompañat de son familiar Dr. D. Fidel Doce. El sabi i bondadós prelat prodigà les alabances envers aquesta Casa, quina missió social ponderá amb entusiasme. Quedárem altament reconeguts a la deferencia i bondat de

tant il·lustre visitant, i demanem a la Verge Santíssima del Collell, devant de quina Imatge orá amb sant reculliment, que fassi fructificar abundantosament son apostolat en la diòcesi on Deu nostre Senyor l' ha posat.

Romeria de les V. O. T.—Tal com estava anunciada i molt ben preparada, tingué lloc el dia 20 d' Agost la romeria a nostre Santuari amb que les V. O. T. de Olot, Girona, Banyolas i Collell volgueren celebrar el VIII^è centenari del Jubileu de la Porciúncula. La romeria resultà un èxit com no se podia esperar més gran. El nostre tant zelós Prelat arribà la vigília acompañat de son capellà d' honor Mn. Terradas. De Olot foren més de doscents els romeus que hi assistiren, ocupant uns vintitrés carruatges que 'ls conduïren fins al Cellent, fent el restant del viatge a peu. També foren molts els que hi concorregueren de la banda de Banyolas, essent aquests més d' alabar, no sols per el número sino per el zel i entusiasme amb que venien fent el camí tot a peu. Els de Girona vingueren en automòbil i donaren també un bon contingent. Ja no cal dir que de les encontrades del Cellent, Mieres, Sant Miquel de Campmajor, Torn i demés dels voltants, en totes les que hi es molt encesa la devoció a la Verge del Collell i a l' Ordre Tercera, hi acudí el més gran número, calculant-se que aquest arribaria al de 2000 a la tarda.

Es celebraren amb un temps esplèndit tots els actes anunciats en el programa. A les 7 i mitja hi hagué la missa de comunió general que celebrá l' Il·lm. Sr. Bisbe, distribuint el Pa de vida als molts i molts romeus que 's troaven ja al Collell. L' Ofici fou solemníssim. Celebrá el Rvdm. P. Joaquím M.^o de Llavaneras assistint de mig pontifical l' IllustriSSim i Rvdm. Prelat. El poble en dos chorus interpretà amb gran justesa la missa De Angelis. ¡Quin efecte més hermós produïa el véurer la participació de tot-hom en la sagrada litúrgia al celebrar-se els divins misteris! Després de l' Evangelí, el Sr. Bisbe feu un molt notable sermó sobre la missió de la V. O. T. en la reforma cristiana de la societat. Acabat l' Ofici, es feu una processó, passejant-se a Jesús Sagratamentat pels voltants del santuari. Després, a l' hospederia s' hi serví un esplèndit dinar a més de 500 romeus, al ensems que en sala apart estaven reunits en banquet íntim els oradors que devien perorar la tarda, personalitats i comissió organitzadora, presidits pel Sr. Bisbe. Molts altres romeus dinaren al bosc i voltants del santuari, donant en conjunt una típica nota de color.

L' acte de la tarda fou, sens dubte, el més concorregut. En tal hora era immensa la gentada que per tot arreu formigüejava. Dessota l' Establiment hi havia un mai vist nombre de carruatges, des de l' modest carret amb molles al opulent auto. Algún curiós ens digué que hi havia una dotzena d' autos amb una cinquantena de tartanes i demés. Devant de la porta principal del Establiment se reuní el públic i començà l' acte de propaganda. En ell dirigiren la paraula als oients, els Srs. Burgas, de Girona, qui feu ressaltar les conseqüències morals i materials de la guerra: Carbó, nadiu del Cellent, qui cantà la pau de les nacions i l' esperit

franciscà; Roura, de Olot, qui parlá de la fe; Mossen Ricard Aragó, qui declará la guerra al mal parlar, i el diputat a Corts Sr. Llosas, qui feu una brillant pintura de l' edat mitjana i de les dos figures de més relleu en la mateixa: Sant Bernat i Sant Francesc. Feu un sentit resum el se-nyor Bisbe, congratulant-se de l' èxit de la romeria.

Entre les personalitats que assistiren al acte, a més de les ja citades recordem: als diputats provincials D. Josep Masramon i D. Joaquím de Solà; el director del Institut General i Tècnic de Girona, Dr. Espona; el Rdm. P. Joaquim de Llavaneras, germà del Cardenal Vives i Tutó (q. a. c. s.). etc.

Els zelosos PP. Caputxíns, quins portaren la part principal en la organització, cursaren un telegrama d' homenatje al SSm. Pare Benet XV, al que correspongué S. S. per mediació del Cardenal Gasparri donant a tots la benedicció apostólica.

Va ser una diada tota saturada d' amor, que segurament deixarà gratíssim recort en tots los assistents.

Romeria de la Baronía de Vilademuls.—N' obstant el mal temps, ja que plogué tota la vigilia, fou considerable el número de romeus que dels pobles de aquella Baronía vingueren com cada any a visitar a la Regina dels seus amors, el diumenge següent a la Nativitat de la B. V. M. Com sempre que venen aquests simpàtics devots dominaren les notes de pietat, amor i sacrifici. Be pels pobles que saven acudir a Maria.

Cultes varis.—Durant aquest trimestre son varis els actes de culte de nostre santuari a ressenyar. El dia 1 d' Agost el Sr. Josep Ruiz, de Sabadell, antic alumne, costejava un ofici solemne en l' altar de Nostra Senyora. El dia 14 del mateix mes era la familia Fort, de Sant Miquel, la que honorava a nostra Madona amb la solemnitat d' un ofici per favors rebuts. Més tard D. Miquel Verdaguer, de Mieres, intel·ligent i actiu metge del Establiment, acompanyat de la sua senyora esposa, assistia també a un ofici de acció de gracies a la nostra Protectora. El dia 12 d' Agost uns simpàtics excursionistes entre quins recordem als Srs. Dalmau, de Cassá, Adroher, de Santa Coloma, Adroher, de Girona i Pont, de Torroella, de retorn de Nuria i el Pirineu, posaven terme a la seva piadosa excursió amb un solemníal ofici a nostra Regina.

El dia 7 de Septembre, en el altar de Nostra Senyora, tingué lloc la unió matrimonial de D. Fermí Ribera i Casademont amb D.^a María Buixeda i Juanola. Beneí el casament el Rvnt. D. Hermenegild Trías.

Més, la solemnitat principal de les funcions particulars la obtingué una

Missa nova.—El dia 29 de Septembre pujava per primera vegada les grades del altar i en nostre santuari el Rvnt. P. Mariá del Tura Prat i Hostench, rel·ligiós escolapi. Enaltí les glories del sacerdoti l' oncle del celebrant, el Rvnt. D. Josep Prat i Sacrest. Actuaren de Padrins son oncle D. Joan Prat i Sacrest i sa tia D.^a Carme Serra, Vda. de Hostench.

Cantà la missa de Mn. Romeu, titulada *A la Verge de Nuria* la novella Escolanía d' aquest curs, acompañada a l' orga pel jove seminarista en Josep Vila i Arcelos, i reforçada por valiosos elements de Olot i Banyolas. A l' ofertori cantà un *Ecce Panis* de exquisit sabor religiós el Pare Angel Prat, carmelita, germá del missacantant, a qui acompañava el jove organista de la parroquial de Banyolas, D. Joaquim Mateu.

Finida la missa entonà el nou celebrant el *Te Deum* que fou cantat en gregoriá i a dos chorus, al ensems que tots els participants de la festa passaven a besar les mans del novell sacerdot. Cantada la oració de ritual passà el nou prevere a visitar a nostra Madona en son camaril mentre la Escolanía deixava sentir la hermosissima melodía de Mn. Romeu, *El Sant Nom de Maria*.

Més tard, quan l' hora de dinar, se reuniren tots els convidats, que no baixarien de vuitanta, a l' hospederia en apat de gran festa, ocupant la presidència el nou sacerdot acompañat de la sua mare D.^a Aurora Hostench i demés familia.

Ad multos annos.

Un present a Nostre Senyora.—Lo ha fet un sacerdot, cedint un anell d' or amb un brillant, que constituiria segurament un preciós record de familia.

Congratulació.—Els RR. PP. de la Sagrada Família en capítol tingut a Reus, presidits per l' Excm. Sr. Arquebisbe de Tarragona, nomenaren per a Superior general de la sua Congregació al P. Lluís Tallada, de quina estada en aquest santuari l' any passat guardem grat recort. Ens congratulem de tal nomenament i fem vots per al floreixement de tant benemerita Congregació.

De Sabadell.—El Rvnt P. Joaquim Renom de les Escoles Pies, celebrá sa primera missa a l' iglesia parroquial de la Puríssima Concepció de Sabadell, el dia 24 de Septembre, festa de la Verge de la Mercé. L' apadrinaren D. Josep Renom, germá del nou celebrant i volgut arquitecte d' aquest santuari, i D.^a María Gambús de Renom, predicant-hi el Rvnt. P. Josep Baburés, escolapi. Assistí a la festa en representació del Establiment, Mn. Antón Arcelos, d' aquest Claustre de Professors.

Escolars premiats.—En els examens del fi de curs prop-passat obtingueren *Matricula de Honor* els simpàtics alumnes següents:

Srt. Francisco Boix Vallicrosa,	en Religió 1. ^{er}
» Francisco Parcerisa Serra,	en Caligrafia.
» Salvador Riu Vulart,	en Gramàtica Castellana.
» Manel Hostench Coromina,	en Llatí 1. ^{er} i Religió 2. ⁿ
» Joaquim Vergés Cufí,	en Llatí 2. ⁿ
» Joan Geli Moragas,	en Preceptiva.
» Mariano de Veciana Prats,	en Preceptiva.
» Francisco Albert Arnau,	en Dibuix 2. ⁿ
» Josep M. ^a Riu Vulart,	en Agricultura.

Millors.—Al objecte de tenir bons locals per a tots els graus de la Ensenyança Primaria i Comers s' està edificant el nou cos d'edifici que faltava a la dreta de la entrada principal, devant de l'hospederia. De moment solsament se tracta de posar en condicions la planta baixa que es la destinada a aules. Més tard, si a Deu plau, s'aixecarà el restant que serà destinat a hospederia també.

Moviment en el personal.—Del curs prop-passat havem perdut als Rvnts. Josep Esparch i Josep Rodó; en canvi han entrat a formar part del Claustre el Rvnt. Dr. Joaquim Alemany, qui explica Matemàtiques, i els Rvnts. Joan Quer i Jaume Busquets, ambdós auxiliars de Instrucció Primaria. El Dr. Rabassa ha passat a regentar la Primera Ensenyança i Comers, quins estudis s'han graduat en sis graus cíclics amb els respectius professors. Al despedir als companys sortits i donar la benvinguda als nous demanem a la Verge Santíssima una especial benedicció per a tots.

El nou curs acadèmic.—En ple curs de 1916 a 1917 ja, tenim un motiu més per a lloar a nostra aimadíssima Mare i Directora celestia que tant i tant vetlla per aquest son Casal. ¿Qué diu un internat de 140 alumnes sinó una marcadíssima benedicció del Cel...?

Notes estadístiques.—Durant el prop-passat trimestre la vida religiosa en nostre Santuari ha donat les següents notes estadístiques:

Juliol:	9	oficis;	253	misses;	599	comunions
Agost:	6	»	207	»	804	»
Setembre:	16	»	216	»	971	»



De la Iglesia en construcció

Estat de l' Obra

La nostra obra avança magestuosament; la fatxada y l' ala de mig-jorn ja tenen companyia; s'han col·locat gran munió de pedres tallades en l' ala nort, que a l' hora d'are es la que dona ideia més acabada de la grandiositat del nostre temple; l' ábsis deixa veurer en començament la seva forma esvelta i escaienta; apunten els finestrals en tot l' entorn i els carreus que se abraçan amb santa germanor donan a la nova iglesia un aspecte de pietat i misticisme que fa obrir els llavis amb sentida devoció per a pregar a la Santa Verge que aproperi el dia en que poguem venerar-la en el seu nou casal.

A part dels 225 metres quadrats de pedra picada que hi ha col·locats, tenim llestes algunes bases de les columnes interiors, en la rajolaria estan a punt de coure gran número de peces de motlló especial, se ha fet la segona fornada de calç que ha sortit de bona qualitat i forsa econòmica; en fi, gracies a Deu, podem dir que tot marxa com una seda.

Subscripció general

	<i>Pessetes</i>		<i>Pessetes</i>
SUMA ANTERIOR...	38357'45		
Rt. Jaume Busquets	25	D. Ramón Puigdevall (2. ^a).	28
» Josep Juanola (2. ^a veg. ^a)	10	» Marián Malagelada.	25
» Hermenegild Trías (1. ^a).	10	» Modest de Puig	5
» Isidro Riqués.	6	» Tomás Teixidor.	100
» Joan Obrador (2. ^a veg. ^a).	11	» Joaquim de Espona.	10
D. ^a Francisca Vila de Pas-		» Josep Guasch.	25
sols.	100	» Francisco Güell.	50
» Dolors Armet Vda. de		» Ricard Massó.	5
Capella.	5	» Joan Bori.	1
» María Plana.	3	» Joan Mollfulleda (2. ^a).	25
» Manela de Puig	10	» Pere Noguer.	25
» María Vila.	20	» Jaume Batlle Serola.	25
» Ramona Sans Nadal.	5	» Joan Gratacós..	25
» Dolors Noguer.	5	» Serafí Pujiula (2. ^a veg. ^a)	5
» Assumpció Quinquer de		» Vicens Casacuberta.	21
Ventosa.	50	Una devota de Mieras.	5
» Rosa Camps de Rius.	5	Srt. Marián de Veciana.	50
Sras. Rovira i Roldós.	30	» Lluís de Veciana.	50
Srtas. de M.	250	Una devota..	5
Srt. Josepa Vila.	10	Familia Estadella de Bar-	
» María Moret.	5	celona.	5
» Josepa Geli.	5	Una devota..	2
D. ^a María L. Bosch de Ar-		Un sacerdot.	5
celus i D. Víctor Arce-		En sufragi de Anicet Millás.	25
lus.	350	Un devot.	50
Srs. Elvira, Antoni i Car-		D. Joan Riera (2. ^a vegada).	50
les Arcelus.	150	» Manel Badia.	1
Srt. Antoni Passols.	50	D. ^a Rosa Guanter.	25
D. Ramón Soler.	100	Familia Buigas de Barce-	
» Josep Ruiz (2. ^a vegada).	62	lona.	100
		SUMA.	40407'45



Subscripció mensual

	<i>Pessetes</i>		<i>Pessetes</i>
Claustre de Professors.	59	Rt. Jaume Arceles.	5
M. I. Sr. Josep Morera.	10	» Josep Jordá Durán.	2
D. Narcís Casademont.	5	» Arseni Griera.	1
D. ^a Dolors Rovira.	1	D. Pere Coll.	25
Rt. Sebastiá Puig.	2	Rt. Benet Gimbernat.	1
» Josep Burch.	1	» Andreu Compta.	4
» Josep Jordá.	1	Srs. Rafel i Lluís Juli.	1
» Joan Obrador.	2	D. ^a P. A.	1
» Josep Pol.	1	D. Jaume Geli.	2
» Antón Figueras.	2	Rt. Francesc Sala.	2
» Pere Masnou.	5	» Josep Mundet.	2

	<i>Pessetes</i>		<i>Pessetes</i>
D. Francisco Coll.	2	D. Francisco Colomer.	1
» Miquel Verdaguer.	5	Varis terciaris i terciaries	
Rt. Josep Oliver.	2	de St. Francesc.	11'30
» Enric Murtra.	2	D. ^a Josepa Larumbe.	1
D. ^a Angela Corcoy.	1	D. Baltasar Molar.	1
D. Jaume Corcoy.	1	Rt. Antón Cullell.	1
Rt. Salvador Plana.	1	D. ^a Modesta Negre.	2
D. Carles Puigrefagut.	1	Rt. Joan Alberti.	1'25
» Benet Bosch.	2	D. ^a Angela Turbau Vda.	
D. Ignaci Font.	1	de Coll.	1
» Miquel Font.	1	D. Josep Rierola.	1
» Marián Manich.	1	» Jaume Doménech Durán.	1
» Rafel Garriga.	2	» Marceli Eroles.	1
» Joan Gifre.	2	» Manel Barguñá.	2
» Agustí Bassedas.	1	D. Josep Boris.	1
D. ^a Francisca Jorba de Garcia.	1	» Pere Desmiquels.	0'25
Rt. Francisco Santaulària	1	Rt. Joan Planella.	1
D. Enric Valarino.	1	» Josep Castelló.	1
Rt. Esteve Espuña.	1	Rt. Bartomeu Compta.	1
D. ^a Ramona Sallent Vda. Roselló.	1	D. Josep Garriga.	1
Rt. Jacinto Terriscabris.	0'50	» Josep Compta.	5
D. Pere de Pol.	2'50	» Jaume Oliveras.	2
Rt. Julius Fábrega.	2	» Ramón Adroher.	5
D. ^a Francisca Castellá.	1	Rt. Ernest Cufí.	1
D. Joaquim de Espona.	1	D. Jaume Planiol.	5
Una devota.	2	Sret. Santiago Figueras.	1
D. ^a María Alum.	1	D. Francesc Jordá.	0'25
Familia Morell de Pineda	0'50	» Francesc Monsalvatje.	2
D. ^a Rita Cargol Vda. Plá.	1	» Antoni Alemany.	5
Familia Nabot de Vilanant	1	Una devota de Mieras..	1
		<i>Suma.</i>	<i>234'55</i>



Subscripció popular

Chors de deu persones a deu céntims per cap mensuals

<i>Pobles</i>	<i>N.^o del chor</i>	<i>Celadors</i>
Aiguaviva.	11	Srta. Rita Capó.
Arbucias.	13	D. ^a Adelaida Corominas.
	107	» María Masferrer.
Bagur.	1	Srta. María Pi.
	8	» Isabel Corp.
	6	» Mercé Corredor.
Balenyá.	49	Srta. Carme Puigrefagut.
Banyolas.	2	Srta. Engracia Casademont.
	91	» Angela Rovira.
	10	» Joaquima Rovira.

<u>Pobles</u>	<u>N.º del lchor</u>	<u>Celadors</u>
Barcelona..	50 106 63 24 44 35 19 40 78 95 96 97 58 66 72 32 74 9 109 71 15 61 4 38 62 33 110 83 82 69 65 64 27 36 28 57 56 26 25 3 45 59 31 12 75 47 37 67 17 51 52 20 14 34	Srt. Francisco Estartús. Srt. Margarida Tarradas. Srt. Carme Borrell. D.ª Julia Llopis, Vda. de Casagena. Srt. Enriqueta Girona. » Antonia Ribas. » Catalina Codina. » María Junyent. D.ª María Llopis de Soler. Srt. Francisca Albín. » María Claro. » Emilia Santasusagna. Srt. Mercé Busquets. » Dolors Costa. D.ª Carolina Olivet de Brugués. Srt. Francisca Prat. » Libia Terradas. Srt. Adela Roura. » María Bitlloch D.ª Concha Guytó, Vda. de Prim. D.ª Francisca Jorba de García. Srt. Josep García. D.ª Joaquima Carbonell. Srt. Anita Daussá. » Concepció Dalmáu. » Lurdes Granell. » Lola Bota » María Teresa Mayor. » Sofía Mayor. D.ª Anna Arnau, Vda. de Albert. D.ª Ventura Armengol de Arnau. Srt. María Plantés. Srt. Anita Poch. Srt. Francisca Adroher. D.ª María Aragonés. D. Joan Amich. D.ª Rita Cargol, Vda. de Pla. Srt. Carmela Carreras. » María Lluisa Carreras. » Carme de Espona. » Rosita Nicolazzi. » Dolors Prat. » Conchita Pujadas. » Consuelo Serra. D. Martiriá Vila. Srt. Catarina Verdaguer. Srt. Montserrat Isern. D.ª María Casals. Srt. Joaquima Serras. D.ª María Carabús, Vda. de Cuffí. Srt. Consuelo Cuffí. Srt. Filomena Iglesias. D.ª Joaquima Arnau de Juli. » Josepa Figueras, Vda. de Gasó.
Besalú.		
Blanes.		
Bordils.		
Canet de Adri.		
Canet de Mar..		
Cassá de la Selva.		
Castelló de Ampurias..		
Cistella.		
Cubelles.		
Falgons.		
Fonteta.		
Girona.		
Hospitalet de Llobregat.		
Hostalrich.		
La Bisbal..		
La Garriga.		
Las Presas.		

Pobles	N.º del chor	Celadors
La Sellera.	85	Srta. Gracia Peracaula.
Lladó.	79	Srta. Anna María de Falgás.
Llagostera.	84	D.ª Dolors Estartús, Vda. de Garrido.
	98	Srta. Leonor Fábrega.
Malgrat.	104	Srta. María Rabassa.
Manlleu.	18	Srta. María Rierola.
Masnou.	29	Srta. Francisca Bosch.
	21	» Julita Vidal.
Mieras.	68	Srta. Nuria Teixidor.
	105	» Joaquima Abel.
Montagut.	111	Srt. Lluís Blanch.
Olot.	5	Srta. Rosita Llosas.
	88	» Mercé Puigdevall.
	48	» Concepció Vayreda.
	108	» Pilar Mir.
Palautordera.	41	Srta. Concepció Riu.
Pineda.	42	Srta. Antonia Morell.
	43	» Catarina Serra.
Pujals dels Caballers.	60	Srta. Concepció Geli.
Pujarnol.	76	Srta. Pilar Frigola.
Riudaura.	90	Srta. Josepa Bataller.
	92	D.ª Petronilla Puig.
	86	» Antonia Roquer.
Romanyá de Ampurdá.	54	Srta. Pilar Romans.
Sabadell.	53	Srta. Pilar Paterisa.
Salt.	94	Srta. Concepció Coll.
Sarriá (de Barcelona).	46	Srta. Rosa Estartús.
St. Feliu de Pallarols.	55	D.ª Gertrudis Fábrega.
St. Jaume de Llierca.	80	Srta. Anastasia Duran.
	102	» Amalia Duran.
	103	» Dolors Duran.
St. Juliá de Ramis.	39	Srta. Pietat Arnau.
St. Miquel de Campmajor.	93	Srta. Maria Xampró.
	100	» Nuria Estany.
St. Pol de Mar.	23	Srta. Ramona Planiol.
	22	» Antonia Planiol.
	7	» Presentació Vila.
Santa Pau.	87	D.ª Leonor Fábrega.
	99	Srta. Mercé Vila.
Tarrassa.	81	Srta. Assumpció Gibert.
Terradellas.	89	D.ª María Trias de Ros.
Torn.	73	Srta. Joaquima Batlle.
	30	» Teresa Mercader.
Torruella de Fluviá.	77	Srta. Dolors de Pont.
Tortellà.	101	D.ª María Vila.
Ullastret.	70	Srta. Concepció Albert.
Ventalló.	16	D.ª Catarina Roquet.

Total: 111 chors

Altres donatius

suma anterior.	2804'50
Seminari-Col·legi (despeses i tragines).	3000'70
	5815'20

Estat de Caixa a 7 d'Octubre de 1916

ENTRADES

	Ptes.
Suma anterior.	22238'95
Subscripció general.	6799'50
Subscripció mensual.	1480'65
Subscripció popular.	392'10
Recullit en la caixa d'almoines.	45'09
SUMA.	30956'29

SORTIDES

	Ptes.
Suma anterior.	17844'07
Obra fab ^a . en la rajoleria.	1021'35
Pedra picada i d'esquerda.	4221'75
Desmont.	1409'75
Paletes.	1495'95
Ferreria.	299'30
Transport d'arena.	57'95
Ciment.	133'20
Calç hidràulica.	386'40
Gastos varis.	139
SUMA.	27008'72

RESUM

Entrades.	30956'29 pessetes.
Sortides..	27008'72 »
EN CAIXA.	3947'57 »

Nostres amics difunts

- Rvnt. D. Llorenç Pararols, a Falgons.
 D. Agustí Alonso, coronel de la Comissió mixta de reclutament, a Figueres.
 D. Anicet Millás Vallicrosa, ex-alumne d'aquest Col·legi i congregant de l' Immaculada i Sant Lluís Gonçaga, a Barcelona. Poc abans de morir encarregava una almoina per a la Verge Santíssima del Collell demanant-li favor i assistència en sos derrers moments.
 Rvnt. D. Joan Surinyach, ex-alumne d'aquest Seminari, a La Escala.
 D. Ramón Padrós, a Girona.
 D. Pere Sábat, a Celrà.
 Rvnt. D. Miquel Noguer, a Biert.
 Rvnt. D. Miquel Prat, a Besalú.
 D.ª Dolors Sastre i Marqués de Llach, germana de nostre ex-alumne Mn. Narcís Llach, a Sant Martí Vell.
 D. Marcelí Eroles, ex-alumne d'aquest Establiment, a Barcelona.
 D.ª M. de la Consolació Ros de Prat, a Besalú.
 D.ª M. dels Dolors Coromina de Hostench, mare del nostre col·legial Manel, a Banyolas.
 Rvnt. D. Lluís Conill, a Olot.

R. I. P. A.

Al donar a les respectives famílies nostre condol preguem als lectors del BUTLLETÍ ofereixin algú sufragi a favor d'aquests difunts. Per a ells recordem diàriament un Pare nostre en el Sant Rosari.